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پيامبر)ص(:
هي�چ تهيدس�تي س�خت تر از 
ناداني و هيچ مالي س�ودمندتر 

از عقل نيست. 

)اصول كافي، ج1، ص30(

نويد پارسا     ديده بان

    محمدصادق عابدیني
پانزدهمي�ن جش�نواره بين الملل�ي فيلم 
مستند ایران »س�ينما حقيقت« این روزها 
در تهران در حال برگزاري اس�ت. مس�تند 
»ناق�وس دری�ا« ب�ه كارگردان�ي محس�ن 
شيرزایي در بخش مسابقه مستند نيمه بلند 
این جش�نواره حض�ور دارد. ناق�وس دریا 
نگاهي دارد ب�ه ماجراي تلخ ربوده ش�دن 
ملوان�ان ایران�ي از س�وي دزدان دریای�ي 
سومالي؛ فيلمي كه رویكرد آن پرداختن به 
ریشه هاي ایجاد ناامني است و سرنخ ماجرا 
را به صيد ترال چيني ها مي رساند كه باعث 
بدبختي س�وماليایي ها و بيكاري و مصيبت 
ماهيگيران ایراني ش�ده اس�ت. شيرزایي 
در گفت وگ�و ب�ا »ج�وان« درباره مس�تند 
ناقوس دریا توضيحات بيشتري داده است. 
 »ناق�وس دریا« به معضل�ي پرداخته 
كه آشنایي با آن قطعاً نيازمند ارتباط 
نزدیك با محيط جغرافيایي و شرایط 
انساني منطقه اس�ت، چطور با سوژه 

آشنا شدید؟
من اصالتاً سیستاني هستم و در زاهدان به دنیا 
آمده ام. ماجراي مس��تند »ناقوس دريا« ريشه 
در مس��ائل منطقه دارد و در چند سال اخیر كه 
كمبود صید به كم آبي و ديگر مس��ائل به وجود 

آمد، باعث تشديد آن شد. 
 این فيلم چندمين اثر مس�تند ش�ما 
به ش�مار مي آید؟ در كاره�اي قبلي 
هم ن�گاه به مش�كلات سيس�تان و 

بلوچستان داشته اید؟
مي شود گفت چهارمین فیلم مستند من است. 
كارهاي قبلي شامل »مترسك هاي مي رقصند«، 
»توتن سوار« و »بغض هامون« بوده و چند كار 
تلويزيوني هم با ش��بكه مس��تند انجام داده ام. 
بیشتر كارهايم ريشه در مسائل اجتماعي منطقه 
دارد و در كنار آن چون در اس��تان سیس��تان و 
بلوچس��تان، مس��ائل اجتماعي با چالش هاي 
محیط زيستي گره خورده اس��ت، در كارهايم 
دغدغه هاي محیط زيستي را نیز بیان كرده ام، 
براي مثال در مستند »بغض هامون« به خشك 
شدن درياچه هامون و در نتیجه بیكاري مردم 
در شمال استان پرداخته ام و در »ناقوس دريا« 
هم به مشكلات ناش��ي از صید ترال در جنوب 

استان سیستان و بلوچستان و تأثیر آن بر زندگي 
مردم اشاره كرده ام. 

 پيش از این نيز بح�ث صيد چيني ها 
در آب هاي ای�ران در مس�تندهایي 
مثل»دریابس�ت« مطرح شده بود كه 
در نهایت منجر به تصميمات جدي در 

این زمينه شد!
متأسفانه ما زماني س��راغ مشكلات مي رويم كه 
در حال تبديل ش��دن به بحران هستند يا يك 
بحران تمام عیار ش��ده اند. صید ت��رال چیني ها 
در خلیج فارس و درياي عمان هم به يك بحران 
بزرگ زيس��ت محیطي و اجتماع��ي در جنوب 
كش��ور تبديل ش��ده كه تأثیر آن روي زندگي 
مردم منطقه مشهود اس��ت. سال گذشته يعني 
در آذرماه 1399 مجل��س ممنوعیت صید ترال 
را براي دو س��ال تصويب كرد، امیدوارم در سال 
آينده اين ممنوعیت تجديد شود، وگرنه باز هم 

شرايط بدتر خواهد شد. 
 ارتب�اط صي�د ت�رال چيني ه�ا ب�ا 
دزدي ه�اي دریای�ي س�وماليایي ها 

چيست؟
به جرئت مي توانم بگويم كه دلیل اصلي دزدي 
دريايي س��ومالیايي ها همین صید ترال اس��ت. 
آنها كه از اول دزد نبودند. سومالیايي ها تا اوايل 
دهه1990 داراي دولت مرك��زي بودند و بعد از 
آن اس��ت كه با از بین رفتن دول��ت، صید ترال 
خارجي ها شروع مي ش��ود و مردم سومالي كه 
بیكار شده اند براي امرار معاش دست به كارهايي 

از جمله دزدي دريايي و باج گیري مي زنند. 
 براي ساخت مس�تند »ناقوس دریا« 
چق�در زم�ان ص�رف تحقيق�ات و 

پيش توليد شده است؟
تحقیقات اولیه كار براي س��ال 97 است. در آن 
سال طرح اولیه آماده شد و تحقیقات تا مرحله اي 
پیش رفت ولي بعد از مدتي متوقف شد. در سال 
98 دوباره كار را از سر گرفتم و در اواخر آن سال 
فیلمنامه كار تكمیل شد. فیلمنامه در شصت و 
چهارمین جش��نواره منطقه اي سینماي جوان 
ارائه شد و جايزه گرفت ولي براي ساخت مستند 
نیازمند حمايت و بودجه ب��ودم، براي همین از 
طريق دوستانم با »خانه مستند انقلاب اسلامي« 
آشنا شدم. طرح را در آنجا ثبت كردم و قرارداد 

ساخت در سال 99 بسته شد. 

 در ماه ه�اي اخي�ر هم بح�ث آزادي 
ملوان هاي ربوده ش�ده پيش آمد، آیا 
افراد ربوده ش�ده به مستند »ناقوس 

دریا« ارتباط دارند؟
آخرين آزادي كه انجام ش��د به شهريور امسال 
بازمي گردد كه به ملوان هاي ربوده ش��ده اي كه 
ما در مستند با خانواده هايشان صحبت كرديم 
ربطي ندارد، از آن گروه ملوان هاي ربوده ش��ده 
هیچ اطلاعي در دست نیست. متأسفانه دزدي 
دريايي، آدم ربايي و اخاذي سومالیايي ها در بین 
سال هاي 93 و 94 به اوج خود رسید و در اين بین 
چندين آدم ربايي انجام شد. شايد بیش از 100 
خانواده آس��یب ديده باش��ند كه خیلي هايشان 

حاضر نیستند جلوي دوربین بیايند. 
 در فيل�م بخش های�ي از ی�ك فيلم 
امریكایي با موضوع دزدي و آدم ربایي 
سوماليایي وجود دارد! علت انتخاب 

سكانس هایي از آن فيلم چه بود؟
در دوره پژوهش فیلمنامه مستند متوجه شدم در 
امريكا فیلمي درباره دزدي دريايي ساخته شده 
اس��ت. فیلم »كاپیتان فلیپس« ب��ه كارگرداني 
پل گرينگ��رس، بازس��ازي از ماجراي��ي واقعي 
است. در زمان ساخت فیلم براي بازسازي حمله 
س��ومالیايي ها به كش��تي ها دو راه داشتم؛ اول 
اينكه خودم اين صحنه ها را بازس��ازي كنم كه 
قاعدتاً بودجه آن را نداش��تم و حمايتي هم نبود 
كه بخواهم اين كار را بكن��م. راه دوم اين بود كه 
از سكانس هاي اين فیلم كه اتفاقاً قرابت زيادي 
با ماجراي ربوده شدن ملوان هاي ايراني داشت، 

استفاده كنم. 
 در سراسر مستند »ناقوس دریا« تنها 
یك مس�ئول دولتي ط�رف مصاحبه 
قرار مي گيرد، آی�ا تعمدي در این كار 

وجود دارد؟
آن يك مصاحبه هم به دلیل اي��ن بود كه براي 
توضی��ح اطلاع��ات درب��اره ملوان ه��اي ربوده 
ش��ده نیاز بود. در اصل معاون اس��كله صیادي 
جزو اولی��ن نفراتي بود كه متوجه ربوده ش��دن 
ملوان ها مي شود، البته من در دوره پژوهش كار 
با فرمانداري و روابط عمومي هاي ادارات مرتبط 
صحبت كردم و اطلاعاتي گرفتم ولي عملًا كاري 
از دست كسي برنمي آيد. تمام اطلاعات آنها هم 
در حد همان گزارش بي بي سي از ربوده شدن لنج 
ايراني است كه در آن نام لنج و افراد ربوده شده 
گفته مي شود. بیشتر از اين هم ضرورتي براي كار 

وجود نداشت. 
 اميدوار هس�تيد مانند مستندهایي 
كه نمایش عموم�ي آنها به ممنوعيت 
صيد ترال منجر ش�د، »ناقوس دریا« 
هم ب�ه حل مش�كلات م�ردم منطقه 

كمك كند؟
من به عنوان مستندس��از وظیف��ه ام به تصوير 
كشیدن مشكلات است، اما پیدا كردن راه حل آن 
و حل كردن مشكل وظیفه من نیست. نه اينكه 
بگويم به من ربطي ندارد بلكه در توان مستندساز 
يا ه��ر هنرمندي ك��ه به مش��كلات و معضلات 

اجتماعي پرداخته است، نیست.

 در گفت وگوي »جوان« با كارگردان »ناقوس دریا« 
حاضر در جشنواره »سينماحقيقت« مطرح شد

 مستندساز باید پیش از بحران 
سراغ سوژه برود

   تجسمي

      سینما

دبير رشته تصویرسازي چهاردهمين جشنواره هنر هاي تجسمي فجر خواستار شد

حمایت ارشاد از هنرهاي تجسمي با خرید آثار شاخص
دبير رش�ته تصویرس�ازي چهاردهمين جش�نواره هنر هاي 
تجسمي فجر با اشاره به اینكه برگزاري این جشنواره یك نياز 
بود، معتقد است: همانگونه كه وزارت ارش�اد از حوزه كتاب با 
خرید كار هاي شاخص ناش�ران حمایت مي كند، آثار شاخص 
را ه�م از جش�نواره هنر هاي تجس�مي فجر خری�داري كند. 
محسن حسن پور، دبیر رشته تصويرسازي چهاردهمین جشنواره 
هنر هاي تجس��مي فجر در رابطه با اهمیت برگزاري اين جشنواره 
به فارس گفت: برگزاري اين جش��نواره نیازي بود كه متولیان امر 
احساس كردند تا هنرمندان تجس��مي هم وارد كار شوند و علاوه 
بر جش��نواره هاي فیلم، موس��یقي و تئاتر، آنها نیز كار هاي خود را 
به نمايش بگذارند. سیاس��تگذاران جش��نواره هنر هاي تجسمي 
فجر بیشتر اين دغدغه را دارند كه نس��ل جوان را درگیر و فرصت 
يك رقابت بزرگ را براي آنها فراهم كنند، با اين حال بس��یاري از 
هنرمندان در ابتداي س��ال توان نمايش��گاهي خودشان را عرضه 
كرده و آثارشان را در رويداد هاي مختلف شركت داده اند، به همین 
دلیل ديگر امكان حضور در جشنواره را ندارند. اين هنرمند درباره 
ارتباط جشنواره با اقتصاد هنر گفت: همانگونه كه وزارت ارشاد از 
حوزه كتاب حمايت مي كند و كار هاي شاخص ناشران را خريداري 
مي كند، در هنر هم مي تواند به اين ش��كل س��رمايه گذاري و آثار 
شاخص را از جشنواره هنر هاي تجسمي فجر خريداري كند. فروش 
آثار و توجه به جنبه اقتصادي كار هم يكي از انگیزه هايي است كه 
شايد باعث ش��ود عده بیش��تري از هنرمندان به جشنواره جذب 
شوند. اين آثار مي تواند در نهاد هاي دولتي مورد استفاده قرار گیرد 
يا به عنوان هديه هاي فرهنگي به افراد مختلف اهدا ش��ود. اگر اين 

جشنواره نمي تواند مانند بخش خصوصي فعالیت اقتصادي داشته 
باشد، اينها راهكار هاي مناسبي براي حمايت دولت از هنر است. 

دبیر رشته تصويرسازي چهاردهمین جش��نواره هنر هاي تجسمي 
فجر افزود: جش��نواره روي گروه خاصي از هنرمن��دان تمركز نكرده 
است و افراد مختلف مي توانند در آن شركت كنند. آن طور كه ديده 
مي شود بیشتر نس��ل جوان به حضور در اين رويداد تمايل دارند اما 
بايد جذابیت هايي به وجود بیايد كه افراد حرفه اي هم در حیطه هاي 
تخصصي خود شركت كنند و براي آنها هم انگیزه وجود داشته باشد. 
اينكه در جشنواره هنر هاي تجسمي فجر همه آثار هنري در كنار هم به 
نمايش درمي آيند، اتفاق جذابي است، اما ارزيابي و داوري ها بايد از هم 
جدا باشند و توسط تیم تخصصي انجام شود تا كار ها با دقت بیشتري 
مورد بررسي قرار گیرند. وي درباره مخاطبان اين رويداد گفت: كرونا 
باعث شد در سال هاي اخیر مخاطب اين جشنواره كمتر شود اما آنچه 
مشخص است اينكه مخاطبان آن نیز مي توانند از همه قشرها باشند و 

هر كسي مي تواند آثار مورد علاقه خود را در اين میان پیدا كند.

 »بیت الاحزان؛ حقیقت انكار ناپذیر«
منتشر شد

كتاب »بيت الاحزان؛ حقيقت انكارناپذیر« نوشته مصطفي 
راستگو از سوي انتش�ارات كتابستان معرفت منتشر شد. 
جديدترين اثر پژوهش��ي- تاريخي كتابستان معرفت با عنوان 
»بیت الاحزان؛ حقیقت انكار ناپذير« نوش��ته مصطفي راستگو 
روانه بازار كتاب شد. بیت الاحزان به معناي خانه اندوه، محلي 
بوده است در قبرستان بقیع كه حضرت زهرا)س( در آنجا براي 
پدر بزرگوارشان، رس��ول مهرباني)ص( و در غم غصب خلافت 
امیرالمؤمنین علي)ع( سوگواري مي كردند. كتاب »بیت الاحزان؛ 
حقیقت انكار ناپذير« تنها اثر و پژوهش جامع و مستقل پیرامون 

هويت تاريخي بیت الاحزان است. 
اين كتاب از يك مقدمه و سه فصل تشكیل شده است. فصل اول 
كلیات و مقدمات است. در اين فصل، نويسنده جايگاه تاريخي و 
ديني و همینطور نسبت آن با مسئله وحدت اسلامي را مطرح كرده 
است. در فصل دوم مصادر و منابعي كه در آنها از بیت الاحزان سخن 
گفته شده، به ترتیب زماني آورده است. مؤلف درباره هر مصدر، 
ابتدا خلاصه اي از زندگینامه و جايگاه نويسنده را آورده است و بعد 
به بیان نقل نويسنده در كتاب خودش مي پردازد؛ مصادري كه از 
قرن دوم ه. ق تا دوران معاصر را شامل مي شود. در فصل سوم نیز 
نويس��نده علاوه بر نتیجه گیري به بیان مشخصات جغرافیايي و 
معماري بیت الاحزان و سرنوشت آن مكان مقدس پرداخته است. 
نويسنده با نثري ساده و روان به ذكر جزئیات تاريخي اين مكان 
مهم پرداخته و با دقت نظر ارتب��اط آن را به موضوعات تاريخي 
مهم همچون ش��هادت حضرت محمد)ص(، ماجراي سقیفه و 
اتفاقات مهم پیرامون زندگي حضرت زهرا)س( نشان داده است. 
»بیت الاحزان؛ حقیقت انكار ناپذي��ر« در ۲16صفحه و با قیمت 

60هزار تومان روانه بازار شده است. 
...........................................................................................................

در تذكر شفاهي مطرح شد
 موسوي: براي هنرمندان

 احترام قائلم و پوزش مي طلبم 
ش�وراي  مجل�س  در  اردبي�ل  م�ردم  نماین�ده 
اس�لامي گف�ت: ب�راي هنرمن�دان كش�ور احت�رام 
خاص�ي قائ�ل هس�تم و از آنه�ا پ�وزش مي طلب�م. 
حجت الاسلام سیدكاظم موس��وي در جلسه علني ديروز مجلس 
شوراي اسلامي در تذكر شفاهي درباره حاشیه هايي كه پیرامون 
مصاحبه اخیر او ايجاد شده است، گفت: با توجه به مسئله اي كه طي 
چند روز گذشته ديده ام، بايد بگويم با هر خبرنگاري مصاحبه نكنید. 
وي افزود: چند روز پیش مصاحبه اي با من شد كه در آن خبرنگار از 
من سؤال كرد چرا ارز 4هزارو۲00توماني به واردات آلات موسیقي 
تعلق نمي گیرد كه پاس��خ دادم آيا نان مردم، كالاهاي اساس��ي و 

معیشت مردم اولويت دارد يا واردات كالاهاي اينچنیني؟
نماينده مردم اردبیل در مجلس با اشاره به اينكه براي هنرمندان 
كش��ور احترام خاصي قائل هس��تم و از آنها پوزش مي طلبم، 
تصريح كرد: تعجب من از صدا وسیماست چرا در شبكه5 شب 
گذشته)سه شنبه شب( مجري برنامه مطالبي را نثار من كرد؟  
اي كاش مجري در خصوص آن تحقیق مي كرد كه آيا مصاحبه 

تحريف شده يا خیر؟ تا مظلوم واقع نشوم. 
...........................................................................................................
انتخاب محل برگزاري نمایشگاه كتاب 

تهران به مفاهمه نیاز دارد
معاون فرهنگي وزیر ارش�اد درباره مصوبه اخير ش�وراي 
ش�هر در م�ورد انتق�ال نمایش�گاه هاي پرمخاط�ب ب�ه 
ش�هرآفتاب گف�ت: وزارت ارش�اد تصميم گيرن�ده نهایي 
درباره محل برگ�زاري نمایش�گاه كتاب تهران نيس�ت و 
در ای�ن زمين�ه بي�ش از مصوبه ب�ه مفاهم�ه ني�از داریم. 
ياس��ر احمد وند، معاون ام��ور فرهنگي وزير فرهنگ و ارش��اد 
اسلامي درباره تصويب يك  فوريت طرح »الزام شهرداري تهران 
به انتقال نمايشگاه بین المللي تهران به مجموعه نمايشگاهي 
شهر آفتاب« در شوراي اسلامي ش��هر تهران و محل برگزاري 
نمايشگاه بین المللي كتاب1401 به ايبنا گفت: درباره مسائل 
فرهنگي بیش از مصوبه به مفاهمه نیاز داريم، بنابراين به  نظر 
مي رسد درباره موضوع نمايشگاه بین  المللي كتاب تهران بايد 

بنشینیم با گفت و گو، ابعاد مختلف آن را بررسي كنیم. 
 وي ادامه داد: بي ترديد هدف، برگزاري نمايش��گاه بین   المللي 
كتاب تهران به بهترين شكل و در شرايط مطلوب براي مخاطب 
اس��ت، بنابراين محل مناسبي انتخاب و سي و س��ومین دوره 

نمايشگاه بین  المللي كتاب تهران برگزار خواهد شد. 
 احمد وند افزود: هن��وز تصمیم نهايي درب��اره محل برگزاري 
نمايشگاه اتخاذ نشده است. بايد گروه هاي مختلف درباره اين 
موضوع گفت و گو كنند. وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي معتقد 
اس��ت تصمیم گیرنده نهايي درباره محل برگزاري نمايش��گاه 
بین  المللي كتاب 1401 نیست و ديگران نیز بايد همین  رويكرد 

را داشته باشند. بايد گفت  و گو كنیم تا به نظر جمعي برسیم. 
وی گفت: پیش تر چند جلس��ه مش��ترك درباره اين موضوع با 

مديريت شهري برگزار شده است و در حال همفكري هستیم.

     سيدمرتضي ذاكر
در حال�ي ك�ه داری�وش مهرجوی�ي 
نس�خه مرمت ش�ده فيل�م »درخ�ت 
گلابي« را دس�ته گلي نامي�د كه رنگ 
و بوي زیبای�ي دارد، ناص�ر صفاریان، 
منتقد و كارش�ناس س�ينما این فيلم 
مهرجوی�ي  اث�ر  عاش�قانه ترین  را 
خواند و او را ش�اخص ترین س�ينماگر 
كشورمان از نظر اقتباس ادبي دانست. 
به گزارش »ج��وان« به نق��ل از روابط 
عموم��ي خان��ه هنرمندان اي��ران، در 

چهارصدوهشتادوششمین برنامه سینماتك خانه هنرمندان 
ايران نسخه مرمت شده ديجیتالي فیلم سینمايي »درخت 
گلابي« داريوش مهرجويي اكران ش��د. بعد از اكران نسخه 
مرمت شده فیلم »درخت گلابي« ويدئويي از صحبت هاي 
داريوش مهرجويي درباره تجربه ساخت اين اثر پخش شد 
كه وي ضمن اش��اره به حس خوب خود از نمايش نس��خه 
مرمت ش��ده اثرش اظهار داش��ت: ما براي پیدا كردن كپي 
دس��ت نخورده اي از »درخت گلابي« بسیار تلاش كرديم و 
از كیوان كثیريان براي برنامه ري��زي و نمايش اين فیلم در 
سینماتك خانه هنرمندان ايران بايد تشكر كنم. از نیت زيبا 
و انسان دوستانه و مسرورانه خانم لادن طاهري، مدير فیلم 
خانه ملي و تش��كیلات فیلمخانه بايد بسیار تشكر كنم. اگر 
مرمت فیلم هاي تاريخ سینماي ايران روندي ادامه دار باشد، 
نه تنها فیلم هاي من كه فیلم هاي زيادي شايستگي  دارند به 

صورت نسخه دي سي پي منتشر شوند. 
مهرجويي خاطر نش��ان كرد: بايد فیلم هاي فیلمسازاني نظیر 
مسعود كیمیايي، بهمن فرمان آرا و سهراب شهید ثالث را به نسخه 
دي سي پي تبديل كرد. آنها آثار درجه يك زيادي دارند و به تاريخ 
سینماي ايران اضافه كرده اند. عذر مي خواهم نتوانستم در برنامه 
سینماتك و جلسه نمايش »درخت گلابي« شركت كنم. حقیقتاً 
دلم مي خواست اين دسته گلي كه با مرمت فیلم »درخت گلابي« 
درست كرده ايد و رنگ و بوي زيبايي خواهد داشت، از نزديك و 

روي پرده سینما مي ديدم. تشكر من را بپذيريد. 
در ادامه اين برنامه محمود كلاري، مدير فیلمبرداري س��ینما 
درباره چگونگي ساخت نسخه ديجیتال فیلم سینمايي »درخت 

گلابي« گفت: من در س��ال ۲018 براي 
اكران��ي در نیويورك از مدي��ر فیلمخانه 
ملي خواس��تم اگ��ر امكان دارد، نس��خه 
ديجیتالي از فیلم »درخت گلابي« تهیه 
ش��ود تا بتوانیم در آنج��ا نمايش بدهیم. 
خانم طاهري از نسخه پوزيتیو فیلم نسخه 
جديد ديجیتالي تهیه كردند كه اين اقدام 

مسئولانه قابل ستايش است. 
وي درباره همكاري با داريوش مهرجويي 
بی��ان ك��رد: »درخ��ت گلابي« س��ومین 
همكاري من با آق��اي مهرجويي بعد از دو 
فیلم »س��ارا« و »لیلا« بود. او پ��لان به پلان هم��ه تصاوير را در 
ذهن خود مي ساخت؛ اتفاقي كه شايد در ارتباط با برخي ديگر از 
كارگردانان نمي شود يافت و به رغم اينكه آنها مي گويند يك مشكل 

فني را حل مي كنیم اما آن مسئله هیچ وقت حل نمي شود. 
در ادامه اين برنامه ناصر صفاريان، منتقد و كارش��ناس سینما 
نیز با بیان اينكه »درخت گلابي« عاشقانه ترين فیلم داريوش 
مهرجويي و به تعبیري تنها فیلم او درباره »عشق« است، ادامه 
داد: در ساير آثار مهرجويي عشق را از منظر متفاوتي مي بینیم، 
براي مثال اگ��ر در »آقاي هالو« عش��ق حض��ور دارد، فضاي 
هجوآمیز مانع از عاشقانه ديدن اين فیلم مي شود. بعدها در فیلم 
»سارا« عشقي كه تمام شده و در »هامون« عشقي را مي بینیم 
كه به تهاجم رس��یده است. در »س��نتوري« نیز عشق جوانانه 
صورت ظاهري دارد اما به جرئت می توان گفت »درخت گلابي« 
ماندگارترين اثر سینماي ايران درباره عشق نوجواني و عشق اول 
است و همین آن را چند سر و گردن بالاتر از ساير فیلم ها مي برد. 
صفاريان درباره استفاده مهرجويي از نريشن و صداي بیرون از 
تصوير عنوان كرد: به اعتقاد من مهرجويي شاخص ترين نام در 
س��ینماي ايران از نظر اقتباس ادبي اس��ت؛ از اقتباس داستان 
»گاو« غلامحسین ساعدي گرفته تا »خانه عروسك« هنريك 
ايبسن در »سارا« و »مهمان مامان« هوشنگ مرادي كرماني، 
همانطور كه از فیلمس��ازي مثل او توقع داري��م، اقتباس او در 
آثارش، گويي خلق دوباره اي از يك اثر ادبي است اما در »درخت 
گلابي« اقتباسي متفاوت از ساير كارهاي مهرجويي مي بینیم. 
او از قصه گلي ترقي اس��تفاده كرده و همراه با خود نويس��نده 

فیلمنامه را نوشته است.

      موسیقي

معماي كنسر ت ها وارد مرحله جدیدي شد

ستاد كرونا با اجراي كنسر ت ها مخالفت كرد

یك�ي از تهيه كنن�دگان و كنس�رت گذاران ح�وزه موس�يقي 
از مخالف�ت س�تاد مل�ي مقابل�ه ب�ا كرون�ا ب�راي برگ�زاري 
داد.  خب�ر  آین�ده  روزه�اي  ط�ي  موس�يقي  كنس�ر ت هاي 
محمدحسین توتونچیان، تهیه كننده و كنس��رت گذار ضمن بیان خبر 
مخالفت مجدد ستاد ملي مقابله با كرونا با برگزاري كنسر ت ها در روزهاي 
كرونايي با وجود اعلام مديران وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي به مهر گفت: 
پس از موافقت تهیه كنندگان و كنسرت گذاران براي برگزاري كنسرت 
در سالن هاي بزرگ و تلاش هاي زيادي كه براي برپايي جلسات مختلف 
و متعدد میان مديران سالن ها، تهیه كنندگان و مديران وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامي براي حل مشكلات و موانع اين حوزه برگزار شد، نتايج بسیار 
خوب و مثبتي مبني بر برپايي دوباره كنس��ر ت ها با در نظر گرفتن همه 
جوانب و نیازهاي طرفین به دست آمد. وي با اشاره به توافقات حاصل شده 
در اين جلسات كه بخش هايي از آن طي روزهاي اخیر در رسانه ها منعكس 
شد، افزود: براس��اس آنچه در روال برگزاري كنسر ت ها انجام مي گیرد، 
درخواست برگزاري كنسر ت ها پس از تأيید رسمي دفتر موسیقي وزارت 

ارشاد به اداره اماكن ارائه مي شود اما متأسفانه طي روزهاي گذشته با وجود 
تعداد زياد تقاضاها كه از سوي تهیه كنندگان و برنامه گذاران از سوي دفتر 
موسیقي به اداره اماكن رسیده، اين مجموعه با اعلام اينكه ستاد ملي كرونا 
مخالف برگزاري كنسر ت هاست، فعلاً صدور مجوزها را متوقف كرده است. 
امیدوارم دوستان در ستاد ملي مقابله با كرونا پاسخ لازم را به ما بدهند. اين 
تهیه كننده كنسرت ادامه داد: شرايطي كه به وجود آمده در حالي است كه 
حتي طي روزهاي گذشته خبرهاي خوبي مبني  بر برگزاري كنسر ت ها با 
ظرفیت 100درصدي سالن ها به شرط ارائه كارت واكسیناسیون هنگام 
خريد بلیت در رسانه ها منتشر شده بود؛ موضوعي كه ما را بر اين داشت 
تا به منظور رعايت سلامت حداكثري مخاطبان، بلیت سالن ها را فعلًا با 
50درصد ظرفیت ارائه كنیم اما متأسفانه در همین چند روز دوباره با اتفاق 
بدي مواجه شديم و به ما گفته شده كه ستاد ملي مقابله با كرونا فعلًا براي 
برگزاري كنسر ت ها مخالف است. در حالي كه ما واقعاً امیدوار بوديم طی 
روزهاي آينده شاهد بازگشايي سامانه فروش بلیت كنسر ت ها در تهران 
باشیم، كما اينكه بنده هم در اين زمینه مصاحبه هايي را انجام دادم و از 
اين اتفاق اظهار خرسندي كردم. توتونچیان گفت: به هر حال اكنون در 
وضعیتي قرار داريم كه تا عدم حصول پاس��خ مثبت از سوي ستاد كرونا 
هیچ مجوزي از س��وي مراجع ذي صلاح براي برگزاري كنسر ت ها صادر 
نشده است و ما كماكان منتظر اعلام نظر ستاد كرونا براي برگزاري اجراي 
زنده هس��تیم كه از چندي قبل خبرهاي خوب برگزاري آن مخاطبان و 
علاقه مندان موسیقي را خوشحال كرده بود. در همین چند روز خبر دارم 
كه نامه هاي درخواست بس��یاري از برگزاركنندگان كنسر ت ها از دفتر 
موسیقي وزارت ارشاد به اداره اماكن سرازير شده اما در اين مرحله موفق 

به كسب مجوز نهايي نشده اند.

      نشر

با حضور سردار سليماني
 از كتاب هاي »خودسازي و كادرسازي
در مسير گام دوم انقلاب« رونمایي شد

آیي�ن رونمای�ي از مجموعه كتاب ه�اي »خودس�ازي و كادرس�ازي در 
مس�ير گام دوم انقلاب« در س�ازمان بس�يج مس�تضعفين برگزار شد. 
حجت الاسلام رضايي، مسئول تعلیم و تربیت سازمان بسیج مستضعفین طي 
سخناني در مراسم رونمايي از مجموعه كتاب هاي »خودسازي و كادرسازي در 
مسیر گام دوم انقلاب« كه ديروز در سازمان بسیج مستضعفین برگزار شد، گفت: 
يكي از اهدافي كه بسیج براي خود مشخص كرده، رشد و ارتقاي بسیجیاني است 
كه در مجموعه بسیج فعالیت مي كنند. وي افزود: اين رشد و ارتقا به ويژه در حوزه 
مباني اعتقادي و مهارت هاي مورد نیاز افراد در صحنه مورد نظر است. مسئول 
تعلیم و تربیت سازمان بسیج مستضعفین با بیان اينكه اين رشد و ارتقا از طريق 
يك شبكه تربیتي صورت مي گیرد، اظهار كرد: براي انجام اين امر عناصري تحت 

عنوان مربي، سرمربي و استاديار در پهناي كشور سازماندهي شده اند. 
رضايي بیان كرد: اين شبكه و مربیان  نیاز به يكسري محتوا دارند كه هم خود را 

تقويت و هم اين تعالیم را در تعامل با بسیجیان پیاده سازي كنند. 
وي ادامه داد: تولید اين كتاب ها به جهت غناي محتوايي و توانمندسازي اين 
شبكه تربیتي است. اين دو جلد كتابي كه به صورت مكتوب منتشر مي شوند، 
محصول كار شوراي محتوايي صالحین است. مسئول تعلیم و تربیت سازمان 
بسیج مس��تضعفین از انتش��ار دو جلد كتاب الكترونیك مباني خودسازي و 
كادرس��ازي به صورت همزمان خبر داد و گفت: در اين كتاب ها بررسي شده 

است كه پايه هاي خودسازي و كادرسازي چه مسائلي هستند.

در مراسم اكران نسخه مرمت شده فيلم »درخت گلابي« مطرح شد

استقبال از ترميم فيلم هاي ایراني و تجليل از آقاي اقتباس 
 مهرجویي: اگر مرمت فيلم هاي تاریخ سينماي ایران روندي ادامه دار باشد

فيلم هاي زیادي شایستگي  دارند به صورت نسخه »دي سي پي« منتشر شوند


